
 

 

 
 

ZÁPIS 
 
 
 
z jednání VRPKO, které se uskutečnilo dne 23. 1. 2024 od 17,00, online formou v aplikaci 
MS Teams. 
Přítomní: Hošek, Janoš, Mareš, Milerski, Konrád, Poborská, Strnad 
Hosté. Kováč, Dvořák 
Přihlášené ověřili po hlase nebo vizuálně Hošek a Konrád. 
 
 
Program jednání byl tento: 

1. Úvod. 
2. Výpočet genetických trendů u plemen ovcí a jejich následné zveřejnění – 

přesunuto ze srpnového VRPKO. 
3. Dojná syntetická linie – hodnocení plemenných beranů.  
4. Informace od rozhodčí komise – řešení sporu s pí Krejzlíkovou, opatření. 
5. Požadavky od klubů – např. zvýšení tlaku na hodnotitele při hodnocení 

romanovských beránků, aj. 
6. Příprava RPKO, termíny NT – návrh hodnotitelů. 
7. Různé. 
8. Diskuse. 
9. Závěr. 

 
 
Ad 1) Setkání zahájil Ing. Hošek, stručně zhodnotil uplynulou sezónu, průběh hodnocení 
plemenných beranů a nastínil úkoly pro nadcházející období. 
 
2. Výpočet genetických trendů připraví z uzavřených dat KU Dr. Milerski a bude je 
prezentovat na RPKO. Poté budou zveřejněny. 
 
3. DSL – po dlouhé a vášnivé diskuzi VRPKO navrhl několik různých řešení relativně 
složité situace. Celou záležitost se pokusíme uzavřít, a to po konzultacích s chovatelem 
(projedná šlechtitel Ing. Dvořák). Ing. Dvořák poté jednání v 18,10 opustil. 
 
4. Ing. Hošek informoval VRPKO o dosavadním průběhu sporu s chovatelkou pí 
Krejzlíkovou, které VRPKO neudělil výjimku na provedení parentity a klasifikaci beranů 
černého rázu VF ovcí. Rozhodčí komise dosud svoje konečné rozhodnutí VRPKO 
nedodala. 
 
5. Požadavky od klubů: 
- Klub šumavských ovcí – přejmenovat linie BARY na Sněžník a BRIGHT na Severín. VRPKO 
zamítl jednohlasně, myslíme si, že nelze vzhledem k přiděleným státním registrům a 
vystaveným zootechnickým osvědčením. 
- Klub ouessantských ovcí – žádost o konání ENT v Podvíhově (další rok opět Lysá nad 
Labem) – schváleno. 



 

 

- Klub oxford down – předseda p. Marek telefonicky konzultoval některé věci s Ing. 
Hoškem, které klub probíral na svých jednáních v uplynulém období – možnost 
„nadlepšovat“ PH dovozovým plemeníkům oproti domácí produkci s RCPH – technicky 
nelze, nerovnoměrné rozdělení hodnot RCPH u jehnic – došlo k posunu srovnávací báze, 
báze se bude posouvat pravidelně. 
- Klub romanovských ovcí – VRPKO vzal na vědomí, že ze strany klubu bude zvyšován tlak 
při hodnocení exteriéru zvířat a nebrání se školení za účelem sjednocení kvality 
hodnocení hodnotiteli a hodnotitelkami. 
- žádost chovatele p. Aleše Proseckého, aby mohl klasifikovat svoje berany ze stáje. 
Termín je shodný s klasifikací v Počítkách, tj. 15. 11. (začátek 10,00), začátek klasifikace 
bude v 14,00. Schváleno a zařazeno do kalendáře NT. 
 
6) RPKO bude svolána na 16. 2. 2024, areál ČMSCH a.s. na Hradištku pod Medníkem, a to 
od 10,00 hodin do zasedací místnosti v hlavní budově. VRPKO navrhl do připraveného 
kalendáře NT hodnotitele, úpravy rozešle Ing. Konrád. 
 
7) Různé 
- Ing. Strnad měl dotaz, jak postupovat, pokud beranům některých plemen (texel, suffolk, 
aj.), v rozporu s jejich standardem, zarůstají hlavy, končetiny a břicha vlnou. VRPKO se 
shodnul, že by to mělo být klasifikováno snížením hodnocení o jednu třídu. 
- VRPKO se dozvěděl, že chovatel p. Hrdlička pravděpodobně opomněl šlechtiteli při 
třetím a čtvrtém kontrolním měření mléka na svém stádě sdělit, že dojí již pouze jednou 
denně, nikoliv dvakrát, jak předpokládá metodika KU dojených ovcí. Po přepočtu 
jednodenních nádojů koeficientem 1,8 došlo k mylnému navýšení užitkovosti všech jeho 
bahnic za tyto dva kontrolní nádoje, a to v průměru o cca 11% za laktaci. Proto jsme 
opravili okamžitě hodnoty nádojů v databázi na naměřený údaj a přepočítali okamžitě 
PH. Navrhujeme upravit metodiku KU ovcí a šlechtitelské programy dojených ovcí tak, 
aby byla jasně stanovená podmínka pro provádění kontrolního měření, že zvíře bude 12 
hodin před měřením vydojeno. Dále navrhujeme, aby byla přidána podmínka pro 
produkci plemenných beranů: matka má uzavřenou laktaci. 
- v souladu s úkoly z RPKO byla provedena revize šlechtitelských chovů. V současnosti má 
platný status ŠCH sedm chovatelů: Ing. Marian Sedlář – ML, Lukáš Neugebauer – T, Václav 
Novák – T, Ing. Pavel Sokol – SF, Tekra Lično – SF, Ing. Martin Hošek, Ph.D. – ZW, Statek 
Horní Dvorce – LA. Dalších cca 16 chovů buď již neexistuje nebo mají status propadlý o 3 
– 7 roků. 
 
8 a 9) Diskuze probíhala u jednotlivých bodů jednání. Předseda VRPKO jednání v 20,10 
ukončil.      

 
 
 
 
Zapsal                                                                                                  Ing. Martin Hošek, Ph.D. 
                                                                                                                          Předseda RPKO 


